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Pletskud!
Alt for ofte udtaler idrætslederne, at det ikke er til at få folk med til 
noget nyt. Det kan der i flere tilfælde også findes bevis på. Men ikke 
når det gælder dart. Her er det umulige faktisk sket. På mindre end to 
år har ikke færre end 21 bysammenslutninger indenfor Dansk Firma
idrætsforbund etableret dart på turneringsprogrammet, og det uden 
at der er foretaget et eneste fremstød herfor.
Dart er et godt eksempel på, hvorledes men med enkelte midler får 
skabt et tilbud, der er efterspørgsel efter.
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Lederkrise ???

Næsten dagligt kan man i den lokale avis, landspressen, foreningsblade 
læse om foreninger, der har ledelsesproblemer. Man må nedlægge 
udvalg, aktiviteter går i stå, ja det hænder endda, at foreninger bliver 
opløst, grundet mangelen på frivillige ledere.

Denne kedelige læsning udløser hos mig tre spørgsmål:
Har det ikke altid været sådan? Er det også et problem inden for Dansk 
Firmaidrætsforbund? Og endelig, hvordan kan man løse problemet?

At problemet altid har eksisteret, er der nok ingen tvivl om. Det har 
altid været lettere at nyde end at yde, og jeg oplever det desværre i 
dagligdagen sådan, at det bliver sværere og sværere at få folk til at yde. 
Nydernes overtal bliver større og større.
Utroligt mange undskylder sig med, at det er blevet alt for indviklet at 
være leder i dag. Der skal udfyldes alt for mange skemaer. Man skal jo 
være jurist eller økonom for at kunne bestride et lederjob i dag. 
Sludder. Har man interessen og en rimelig sund fornuft er opgaverne 
ikke større end de kan klares. Jeg tror desværre, at mange af vore 
nuværende idrætsledere skræmmer potentielle lederemner væk, ved at 
fortælle om deres besværligheder i stedet for at fortælle om alle de 
glæder, der også er ved at være med til at løse nogle opgaver i fælles
skab med andre idrætsinteresserede.

I Dansk Firmaidrætsforbund er der uden tvivl også steder, hvor det er et 
problem at skaffe ledere. Det er dog mit indtryk, at det de fleste steder 
går vældig godt. Der er i firmaidrætten tradition for, at kommer man 
først i gang, bliver det for mange en livsform, og man bliver ved i mange 
år. Et problem i denne forbindelse er, at man ikke i god tid har fundet 
en kvalificeret afløser, når der endelig skal ske udskiftninger.
Man kunne formentlig komme et godt stykke vej med løsningen af 
begge omtalte problemer, hvis man i foreningen fandt en person, der 
ikke havde andre opgaver end at finde lederemner.

En anden måde at løse problemet på kunne selvfølgelig være at ansætte 
konsulenter eller andet personale, men nej, den tror jeg ikke rigtig på. 
At der er brug for lønnet personale er klart, men det grundlæggende 
arbejde i foreningerne bør klares af frivillige ledere med engagement.

Lad os håbe vi finder dem.

Svend Møller, 
generalsekretær.
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Årets cykelkampagne:

Brug hovedet 
hvis du «*» tør!

s r

- også for sikkerhedens skyld

Tekst og foto: Finn Hagedorn

Dansk Firmaidrætsforbunds Aktivitetsudvalg har i forbindelse med 
årets cykelkampagne: TOUR DE PEDAL, indgået en sponsoraftale 
med Olieselskabet Danmark om præsentation a f en cykelhjelm til brug i 
alm. færdsel.
Olieselskabet Danmark blev i 1986 landskendt fo r  at lancere cykelhjel
men og deres kampagne kører videre i dette forår.

- Cykelhjelme er populære i 
mange lande, fortæller mar
ketingschef hos Olieselska
bet Danmark Kurt Høgh 
Nielsen. - I USA er det lidt 
af en modesag at have en 
hjelm på, og i Sverige er sal
get af hjelme steget stærkt, 
efterhånden som der er 
kommet brugsrigtige- og 
smarte hjelme ud i butikker
ne. Men når vi er gået ind i 
en sådan opgave skyldes det 
mere det sikkerhedsmæssige 
end det modemæssige, selv 
om man nok må erkende, at 
det er moden som skal få 
folk til at bruge cykelhjelm, 
fortæller Kurt H. Nielsen til 
FIRMAIDRÆT.

Baggrunden 
alvorlig nok
Uanset hvad man synes, så 
er baggrunden alvorlig nok. 
Ifølge Rådet for Større 
Færdselssikkerhed, som 
støtter OK’s kampagne, 
havde 56 procent af de al
vorligt tilskadekomne cykli
ster i 1984 hovedskader.
Nu skal forbundets TOUR 
DE PEDAL-kampagne, 
som løber af stablen i maj 
måned i 25 byer landet over, 
ikke være nogen skrækkam
pagne. Både Kurt H. Niel
sen og formanden for for
bundets Aktivitetsudvalg, 
Kaj Larsen, er begge enige 
om, at det først og frem

Arets cykelkampagne TOUR DE PEDAL er i år med til at 
bære budskabet om brug af cykelhjelm. Marketingschef Kurt 
Høgh Nielsen, Olieselskabet Danmark, der lancerede hjelmen 
i 1986, ses her til venstre sammen med Kaj Larsen, formand 
for forbundets Aktivitetsudvalg.

mest handler om at sikre de 
deltagende oplysning om, at 
der - i det hele taget - findes 
cykelhjelme på det danske 
marked. Så er det op til den 
enkelte selv at afgøre, om 
man vil købe en eller ej.
Dog vil en mindre del af 
forårets kampagnedeltagere 
ikke få problemer med om

der skal investeres eller ej, 
idet sponsoraftalen bl.a. in
deholder udlodning af et 
antal cykelhjelme i hver by 
som deltager i TOUR DE 
PEDAL. Og for at skærpe 
opmærksomheden udloddes 
der ekstra hjelme blandt de 
som til cykelturerne møder 
frem med en hjelm, og det

uanset hvilket mærke hjel
men består af.
Kaj Larsen var i efteråret 
ikke sen til at sikre at hjel
men, der er italiensk og hed
der Brancale SP 4, kom 
med i cykelkampagnen. 
Han kender eftervirkninger
ne, når uheldet er ude. En 
af hans kolleger var udsat 
for uheld, hvilket medførte 
lang tids sygdom og tab af 
job.
- En hjelm her ville have 
reddet situationen, siger Kaj 
Larsen.

Vi tør,
hvor andre tøver
På spørgsmålet om ikke 
folk vil grine lidt af dette 
indslag, siger Kaj Larsen:
- Det er da muligt, men så
dan er det jo ofte med det 
nye, før det rigtigt slår an. 
Og samtidigt skal vi heller 
ikke glemme, at vi i forbun
det ved andre lejligheder er 
gået med, ofte i spidsen, for 
nye aktiviteter. Det er vi 
heller ikke bange for at gøre 
i denne sag. Jeg fristes til at 
sige: Vi tør, hvor andre tø
ver.
Det skal oplyses, at cykel
hjelmen findes både i bør- 
ne- og voksenstørrelse og de 
kan bestilles ved start- og 
målestederne i TOUR DE 
PEDAL.
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Med firmaidrætten på 
AKTIV SNEFERIE 1987 i Norge
Der deltog 80 personer fordelt på 25 danske firmaidrætsfamilier. De 43 a f deltagerne var voksne 
og de resterende 37 børn. Yngste deltager var kun 6 måneder gammel

Af konsulent Jørgen Rasmussen

For 5. år i træk afviklede 
DFIF en AKTIV SNEFE
RIE i Norge med aktivitet
sudvalget som initiativtager 
og planlægger i samarbejde 
med rejsebureauet TEAM 
TRAVEL. Det foregik i pe
rioden fra den 13. til den 22. 
februar 1987. Stedet var 
Nystuen Fjellhotel, som er 
beliggende i Filefjellet i 
Valdres-området ca. 270 km 
fra Oslo.
Der var også i år stor inter
esse for at komme med DIF 
på AKTIV SNEFERIE i 
Norge. Mange havde også i 
år tilmeldt sig, men kom 
ikke med grundet det 
begrænsede antal pladser. 
Tilmeldingssystemet funge
rer på den måde, at man 
bliver registreret i den ræk
kefølge, tilmeldingerne 
modtages på forbundskon
toret i Svendborg.
Der deltog i år 80 personer 
fordelt på 25 danske firma

idrætsfamilier. De 43 af del
tagerne var voksne og de re
sterende 37 børn. Yngste 
deltager var kun 6 måneder 
gammel.
Filefjell-området bød på 
mange spændende udfor
dringer af forskellig karak
ter. Det 160 km store lang- 
rends-løjpenet indeholdt 
nogle skønne naturoplevel
ser, som man ikke har været 
vidne til på de tidligere års 
AKTIV SNEFERIE. Men 
det var et barsk og ikke 
ufarligt terræn at bevæge 
sig i.
Såvel skiturene som instruk
tionen var lagt i hænderne 
på det norske ægtepar Kri
stin og Helge Moen fra det 
norske firmaidrætsforbund. 
De fik en enkelt dag hjælp 
af deres søn Thor Helge, 
som gav slalominstruktion. 
Det norske ægtepar var 
særdeles populære blandt 
deltagerne og fortjener stor

Nis på 3 år underholdt deltagerne med en af de populære Kim 
Larsen sange. Foto: -jr. DFIF.

Helge Moen fra det norske firmaidrætsforbund gav en grundig 
instruktion vedr. smøring, vedligeholdelse m.m. af skiene. 
Foto: -jr. DFIF.

ros for deres viden og dyg
tighed og medlevne interesse 
for hele arrangementet. 
AKTIV SNEFERIE er også 
andet end at stå på ski. Det 
er hygge og samvær både på 
skiturene, men i særdeles
hed også om aftenen.
Der var desværre nogle pro
blemer omkring indkvarte
ringen m.v. på hotellet. Det 
må resultere i nogle for
handlinger mellem DFIF’s 
aktivitetsudvalg og rejsebu
reauet og munde ud i en 
prisreduktion for enkelte af 
de deltagende familier.
Der var også enighed om, at 
det valgte sted lå for langt 
fra Oslo. Det tog mere end 6 
timer at komme frem til ste
det i bus. Den halve tid ville 
være acceptabel.
I de 5 år DFIF har arrange
ret AKTIV SNEFERIE til 
Norge, har man været 5 for
skellige steder. Det kan der 
både tales for og imod, men 
dette års problemer taget i

betragtning, er det nok et 
spørgsmål, om ikke man 
skulle overveje at finde et 
fast og godt sted at vende 
tilbage til år efter år.
Dette års problemer må give 
anledning til en generel 
drøftelse af AKTIV SNE
FERIE i DFIF’s aktivitets
udvalg. Arrangementet bør 
rent administrativt og facili
tetsmæssigt m.v. strammes 
op på enkelte områder. Men 
et er sikkert, der er stor in
teresse og behov for at ar
rangere AKTIV SNEFERIE 
i årene fremover.
Der skal til slut lyde en stor 
tak til rejseleder Hugo Hør- 
lyck, som fik det hele til at 
fungere. Han blev præsen
teret for nogle store og uac
ceptable problemer ved an
komsten til hotellet, som 
han var helt uden skyld i. 
De burde være løst inden 
ankomsten af rejsebureauet 
og hotellet.

4



c

Knapt 500 skal med til 
Europa-Sportsfestival 
i Wien
Ingen tvivl om, at der er 
fuld fart på de mange dan
ske som har tilmeldt sig til 
den 6. Europa-Sportsfest
ival, som finder sted i dage
ne 17.-20. september 1987 i 
Østrig.
I forhold til mange andre 
internationale sportsbegi
venheder kan man naturlig
vis ikke tale om, at 486 del
tagere fra et land er mange. 
De 486 danske deltagere 
kommer fra 66 forskellige 
klubber, men i firmaidræts
sammenhænge, holdt op 
mod Europa-Sportsfestival- 
lerne, er det mange. Det er i 
år først 6. gang man afhol
der disse festivaler, og fra 
festivalen i Middelfart i ’85 
og så til nu er det en fordob
ling af det samlede deltager
antal. I Middelfart var der 
ca. 3000 med i alt og til 
Wien ligger det på ca. 6000. 
Med den udvikling kan man 
forvente, at der er en snes 
tusinde med ved århundred
skiftet.
Nu tilbage til Wien. På le
dermødet i januar fik vi en 
præcis gennemgang af alle 
forhold. Og hvis de kan leve 
op til dette bliver der heller 
ingen problemer.

Ophold
De hoteller vi skal bo på er 
hoteller. Dog i den for
stand, at de fra efteråret og 
til forsommeren beboes af 
studerende, som i turistsæ
sonen forlader såvel skoler 
som hoteller. Hotellerne 
bruges så som ganske al
mindelige hoteller til de 
mange turister, der hvert år 
besøger Wien.
Der vil for os fortrinsvis bli
ve tale om enkelt- og dob
beltværelser, og kun i 
mindre omfang 3- og 4- 
rums værelser.

Idrætsanlæg
Allerede i 1984 blev Wiens 
bedste anlæg reserveret, og 
det bliver da også lidt af en 
udsøgt fornøjelse for f.eks.

de som skal dyrke atletik. 
Det skal nemlig foregå på 
Prater Stadion. Landets 
største og flotteste. Endvi
dere er både svømme-, keg
le- og håndboldfaciliteterne 
gode, for ikke at forglemme 
tennis. Jo, det bliver inter
nationalt idræt på Wiens 
bedste idrætsanlæg. Hertil 
kommer så Dusika Hallen 
Stadion, hvor åbning m.m. 
skal foregå. Her kan så- 
mænd bare sidde 5000 men
nesker.

1 forbindelse med det id
rætslige skal nævnes fra le
dermødet i Wien, at der ved 
puljekampe spilles i vinder- 
og taberpuljer. Alle får lige 
mange kampe. Endvidere 
spilles der frem til en vin
der.
En opfordring fra Tyskland 
om at ændre 7-mands hol
dene til 5-mands hold gik 
ikke igennem, hvorimod det 
lykkedes at få den daglige 
festival-bulletin trykt med et 
skandinavisk sprogtillæg.

Nævnes i noter skal også at:
- der bliver 50% sport og 

50% samvær,
- åbningsgallaen varer ca. 

50 min.,
- internationale indslag ved 

afslutningsfesten søndag,
- den 6. april vil deltagere 

der er registreret, men 
ikke endelig tilmeldt, blive 
sløjfet,

- ingen nedslag i prisen for 
børn,

- arrangørerne påtænker at 
udfærdige et professionelt 
videobånd.

- to italienske hold ønsker 
at deltage. Skriftlig ansøg
ning fremsendes via 
Frankrig,

Omtale af turen til Wien vil 
overvejende direkte tilgå de 
tilmeldte klubber gennem 
Festival News. Og som no
get af det første bliver det 
en præsentation af de nye 
t-shirts og kasketter, som er 
specialfremstillet til turen. 
Ha’ en god sommer og - vi 
ses til september!

Berig Vogn 
og Finn Hagedorn.
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Havehusspillet der blev 
til en idrætsgren
Dart har oplevet en kolossal udvikling indenfor Dansk Firmaidrætsforbund. Mere end 21 byer 
har inden fo r  de seneste to år startet op og alt tyder på der kommer endnu flere til.

De fleste kender dart fra 
sommerhuset eller baghaven 
derhjemme. Det lille hygge
lige spil, hvor man kan ud
fordre naboen med et par 
pilsnere på »højkant«.
Dart har for de fleste været 
et underholdningsspil i de 
varme sommermåneder. Se
nere er der på en række bo
degaer opstået interesse for 
spillet, hvorved nogle har 
betegnet det som et værts
husspil. Et synspunkt man 
naturligis ikke bare kan af
vise, men hvor man i dag 
må sige, at det ikke er her 
firmaidrættens turneringer 
afvikles.
Vi har besøgt Fredericia, 
der er en af de 21 nystarte
de, og her oplever man i 
modsætning til hyggespillet

Dart i 
Fredericia 
Firma Idræt 
Tekst og foto:

Finn Hagedorn
Idrætsleder

i baghaven eller på bode
gaen, fuld koncentration og 
deltagerdisciplin, sådan som 
det normalt er tilfældet ved 
idræt. Ikke sådan at forstå, 
at man ikke har det hygge
ligt, for det har man.
Leder af Fredericia Fag- og 
Firmaidrætsforbund, Finn 
Rasmussen, fortæller, at 
turneringen startede 12. ja
nuar 1987 med 8 hold a 4 
spillere. Hertil kommer en 
individuel turnering med 20 
deltagere. En del spillere er 
dog gengangere fra holdtur
neringen.
Selve turneringen afvikles i 
de omklædningsrum, der 
om sommeren bruges til 
fodboldturneringer.
- På denne måde sparer vi 
mange penge, fortæller for-

/ omklædningsrummene, 
hvor der om sommeren er 
fyldt med fodboldspillere, er 
der nu om vinteren dart-tur
nering. Firmaidrætten i Fre
dericia er blandt de mere end 
21 byer, der har startet dart. 
Fredericia er så nystartet, at 
den ikke er med i den registre
ring forbundet afsluttede ved 
årsskiftet. På billedet ses fra 
venstre Do Devantier, Allen 
Hansen, fa. Goth og Sønner, 
der er med i singleturnerin
gen. Bagved ses dart/eder 
Finn Rasmussen og formand 
Hans Borbjerg.

Fortsættes næste side
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manden for Fredericia 
FFIF, Hans Borbjerg, til 
FIRMAIDRÆT.
- Vi skal ikke hen og leje 
dyre lokaler, og alle synes 
det er fint at vi kan bruge 
omklædningsrummene, da 
de jo alligevel står tomme 
om vinteren.

Investeringer
Vore investeringer er gået til 
lidt træ til at bygge skelettet 
til »skydebanen«, altså no
get til at holde dartskiven, 
samtidigt med at banen kan 
sættes op, hvor der er plads. 
Hertil kommer så lidt pile 
og alt i alt løber det vel op i 
et par tusinde kroner, men 
så kører turneringen også, 
fortæller Hans Borbjerg.
- Men når man starter en 
turnering som nybegynder
arrangør er der naturligvis 
nogle fejl man begår, for
tæller Finn Rasmussen. 
Bl.a.har vi funde ud af, at 
det ikke er særligt hensigts
mæssigt, at afvikle hold
størrelser med 4 deltagere, 
og til næste år vil vi kun 
have to spillere på hvert 
hold. Problemet består i, at 
den tidsmæssige afvikling 
bliver for lang i forhold til 
den ventetid øvrige spillere i 
spillerunden har.

- Men ellers har vi undgået 
større fejl og det kan måske 
skyldes, at vi henvendte os 
til dartklubben her i Frede
ricia og fik et par tips om, 
hvordan man griber en op
start an, siger Finn Rasmus
sen, der videre understreger, 
at det ville have været en 
fordel om Dansk Firma
idrætsforbund havde afvik
let en eller anden form for 
informations/instruktions- 
møde, hvor interesserede 
sammenslutninger kunne 
have mødt frem og fået 
gode råd m.m. før de lokalt 
starter op.

Har selv pile
Turneringen i Fredericia har 
en deltagerpris på kr. 5,00 
pr. single pr. kamp og kr. 
20,00 pr. hold pr. kamp. 
Beløbene dækker hvad det 
koster pr. spilleaften. De 
fleste spillere har selv pile 
med, og blot de opfylder de 
i reglerne angivne krav, er 
formen og udseende frit. 
Dartleder Finn Rasmussen 
fortæller, at efter turnerin
gens afslutning den 1. april i 
år, vil man holde et spiller
møde, hvor deltagerne kan 
fremkomme med ønsker 
som evt. kan indgå i næste 
sæsonturnering.

Det hele startede med en introduktions-weekend i november 
1986, hvor 11 firmaer mødte frem til en prøveturnering. Heref
ter var Finn Rasmussen (tv) og formand Hans Borgbjerg klar 
til at starte den 13. disciplin i Fredericia Fag- og Firmaidræts
forbund.

DART
1985
Sammenslutning .... ... Herrer u/25 Damer u/25
DJIF ........................ 4 0 0 0
Brugsen ................... 4 0 0 0
Toldere.................... 2 0 0 0
Posten ..................... 74 8 25 8
Århus....................... 42 12 12 4
Randers ................... 51 6 0 0
Struer ....................... 7 4 1 1
Horsens ................... 19 0 0 0
Fredericia................ 15 5 0 0
Vejen ....................... 3 0 0 0
Grindsted ................ 31 11 7 4
Esbjerg .................... 135 38 44 30
Odense .................... 40 7 5 0
Nakskov ................. 61 20 0 0
Ringsted ................. 17 6 5 2
Hillerød ................... 12 5 0 0
Helsingør ................ 5 2 0 0

522 124 99 49
1986
Silkeborg ................ 15 0 6 0
Randers ................... 142 31 8 3
Århus ....................... 124 36 6 2
Korsør..................... 12 5 0 0
Ringsted ................. 18 5 0 0
Esbjerg .................... 128 0 0 0
Vejen ....................... 19 4 4 2
Grindsted ................ 32 11 4 2
Posten ..................... 53 7 8 1
Tolderne ................. 33 0 3 1
DJIF ..................... 54 13 4 1
K.P.A....................... 11 0 0 0
Viborg ..................... 30 14 0 0
Horsens ................... 105 22 12 4
Ålborg .................... 15 0 0 0
Rødby ..................... 21 8 5 1
Nakskov ................. 136 45 8 5
Nykøbing F.............. 6 0 0 0
Holstebro ................ 19 5 1 1
FKS. Odense........... 48 20 10 4
Helsingør ................ 14 4 1 0
Ialt ........................... .. 1035 230 80 27

Redaktørskifte
Fra og med den 1. marts 1987 er der foretaget et 
redaktørskifte, idet jeg er fratrådt mit job i Dansk 
Firmaidrætsforbund som markedskonsulent og re
daktør.

Forbundets konsulentgruppe varetager bladvirksom
heden indtil der 1. august tiltræder en ny redaktør.

Artikler, annoncer m.m. fremsendes derfor til for
bundskontoret: Dansk Firmaidrætsforbund, Tåsin- 
ge-Hallen, 5700 Svendborg.
Att.: Jane Have Andersen.

Venlig hilsen og tak for samarbejdet
Finn Hagedorn.
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Dansk Idræts-Forbunds årsmøde:

Forenkling af antal idrætsorganisationer
Tekst og foto: Finn Hagedorn
- Dansk Idræts-Forbunds specialforbund og foreninger forestår idræt fo r  alle. Men hvis vi 
endelig skal påtage os en bestemt rolle i den idrætspolitiske debat, så kan vi godt definere den 
selv: Dansk Idræts-Forbund er den største og mest rummelige idrætsorganisation. Vi har også 
plads til ambitionerne. Vi har også plads til færdighederne på det høje plan. Jeg tror, at vi skal 
være endog meget glade fo r  det, sagde DIF’s formand Kai Holm.

Ovenstående kan passende 
danne optakt til, hvad Kai 
Holm senere i sin beretning 
kom ind på, nemlig spørgs
målet om »dobbeltmed
lemsskab« som i bredde
idrætsudvalget nu var på
vist.
Kai Holm sagde:
- Vi har hele tiden hævdet, 
at der ikke kunne være tale 
om de store forskelle mel
lem organisationernes med
lemmer og den måde, de 
dyrkede idræt på.
Vi har hele tiden hævdet, at 
der - stort set - var tale om 
nøjagtig de samme forenin
ger og nøjagtig de samme 
mennesker.
Vi har også hævdet, at den 
aktive idrætsmand og kvin
de ikke skiftede holdning og 
personlighed alt efter, om 
turneringen havde et speci
alforbund eller en amtsfor
ening som arrangør.
Og nu dokumenterer bred
deidrætsudvalgets spørge
skemaundersøgelse vor på
stand: det er - stort set - de 
samme foreninger og de 
samme mennesker, sagde 
Kai Holm.
Han fortsatte:
- Kun ca. halvdelen af de 
adspurgte foreninger var 
»ægte« - i organisationsfor
stand. 45 procent af for
eningerne svarede nemlig, at 
de kun var medlem af én 
hovedorganisation. Og her 
er så tallene: 27 procent af 
foreningerne er kun medlem 
af Dansk Idræts-Forbund. 
Med andre ord: disse 27 
procent er Dansk Idræts- 
Forbund alene om, de er 
»ægte«. 11 procent af de 
adspurgte foreninger er på 
samme måde »ægte« med
lemmer af De Danske Skyt
te- Gymnastik- og Idræts
foreninger. Mon ikke det er 
skytter og firmaidrætten i 
København.

Kun syv procent er i den 
forstand »ægte« medlem
mer af De Danske Gymna
stik- og Ungdomsforenin
ger. Det ligner folkedans, 
amatørteatrer og diverse 
skoler.
Hele diskussionen om de 
meget store kvalitative for
skelle organisationerne 
imellem, om holdningsfor
skelle og om fundamental 
forskellig idrætsopfattelse, 
hele den diskussion blegner 
unægtelig i lyset af de tal, 
erklærede Kai Holm.
Han fortsatte:

- Det er ihvertfald ikke ret 
mange mennesker, diskus
sionen i givet fald drejer sig 
om.
Leif Mikkelsen - formand i 
DDGU - sagde på deres års
møde, at forskellen mellem 
Dansk Idræts-Forbund og 
De Danske Gymnastik- og 
Ungdomsforeninger var 
som forskellen mellem »so- 
cialarbejderen« - det var os!
- og »kulturformidleren« - 
det var DDGU!
Det er dyre ord om meget få 
mennesker. Striden drejer 
sig om, hvorvidt idrætten

Dansk Idræts-Forbunds 
formand Kai Holm 
aflægger beretning.

skal være et mål i sig selv 
eller om idrætten har mål, 
der ligger uden for selve 
idrætten.
Lad mig sige det helt klart: 
idrætten som helhed skal 
efter Dansk Idræts-For
bunds opfattelse så afgjort 
have mål uden for sig selv.
- Meget tyder på, at de ideo
logisk betonede konflikter - 
eller diskussioner - mellem 
os og de andre i virkelighe
den dækker over økono
misk betingede konflikter. 
Vi kan samles nu, da samtli
ge organisationernes økono
mi for alvor er truet. Men 
man behøver ikke megen 
fantasi for at forestille sig, 
at vore veje igen vil skilles, 
når den nuværende nøgle til 
fordeling af den offentlige 
støtte skal drøftes engang i 
fremtiden.
I et lille land som Danmark 
har man en sjælden opde
ling af idrætten i flere 
landsdækkende organisatio
ner. Hertil kommer Dan
marks Olympiske Komité 
og Team Danmark.
Denne opdeling er historisk 
betinget. For en overfladisk 
betragtning er den også ide
ologisk betinget. Men denne 
sidste overfladiske betragt
ning er ikke længere hold
bar. Den er ikke i overens
stemmelse med den daglige 
idrætspraksis rundt om på 
banerne og i hallerne. 
Breddeidrætsudvalgets for
eningsundersøgelse doku-

Fortsættes næste side

8



menterer dette. Som afslut
ning på dette område sagde 
Kai Holm:
-Jeg tror, at det er godt for 
selve idræts debatten, at vi 
har hele fire landsdækkende 
idrætsorganisationer. Alli
gevel vil jeg dog sætte 
spørgsmålstegn ved, om 
denne struktur er hensigts
mæssig for selve det aktive 
idrætsliv. Hele 93 procent 
af landets idrætsforeninger 
er organiseret i to af de 
landsdækkende idrætsorga
nisationer. Det giver anled
ning til eftertanke.

DDGU’s og Idrættens Fællesråds formand Leif Mikkelsen på 
talerstolen ved Dansk Idræts-Forbunds årsmøde.

Det er derfor mit håb, at vi 
kan komme ind i en frugt
bar dialog - en helt for
domsfri og fremtidsrettet 
dialog - med de øvrige orga
nisationer om det hensigt
smæssige ved den nuværen
de struktur.
Det bør - ikke være givet, at 
vi går ud af dette århundre
de med fire landsdækkende 
idrætsorganisationer, samt 
en national olympisk komi
té - samt en særlig institu
tion for eliteidræt...
Det er næsten for meget, 
sagde DIF-formanden.

Der er ikke gjort nok
Også i Dansk Idræts-Forbund kender man til 
skævheden i antal a f mandlige og kvindelige 
idrætsledere, -instruktører og -aktive. Men det 
skal der nu gøres noget ved.

Kai Holm sagde i sin 
mundtlige beretning:
- I de seneste tre år har 
Dansk Idræts-Forbund ar
bejdet aktivt på at skabe en 
mere ligelig kønsfordeling 
indenfor idrætten. Vi kan se 
os omkring her i salen idag 
og konstatere, at vi stadig
væk er meget langt fra må
let. Det burde i virkelighe
den være en helt naturlig 
sag, at vi - stort set - havde 
en ligelig kønsfordeling ved 
vore repræsentantskabsmø
der. Først den dag kan vi 
med god samvittighed sige, 
at idrætten ikke halter bag

ud i forhold til den alminde
lige samfundsudvikling. 
Også uden for Dansk 
Idræts-Forbund samles op
mærksomheden med god 
grund i stigende grad om de 
kvindelige idrætsaktive. I 
breddeidrætsudvalgets 
kommissorium hedder det:
Udvalget bør overveje, 
hvorledes rekrutteringen af 
kvinder til leder- og instruk- 
turtørarbejdet kan stimule
res«.
Vi vil være åbne for ethvert 
tiltag, der kan stimulere 
kvinders deltagelse i det fri

villige organiserede idræts
arbejde.
Fra mange sider hedder det, 
at den frivillige idræt inden 
for de nærmeste år vil kom
me ud i en lederkrise. Må
ske kan vi selv løse proble
met. Vi har nemlig en 
»skjult« reserve, nemlig 
kvinderne. Vi har ikke gjort 
nok for at inddrage denne 
reserve. Og det er ejheller 
sikkert, at vor struktur og 
vore uddannelsestilbud 
overhovedet tiltrækker 
kvinderne, måske virker det 
afskrækkende?
Det ville være konstruktivt, 
hvis man iværksatte forsøg 
på dette område for at finde 
ud af, hvilke barrierer der er 
for kvinders deltagelse. 
Dansk Idræts-Forbund har 
brug for alsidige leder- og 
trænerkvalifikationer. En 
tilgang af kvinder kan bi
drage til en sådan alsidig
hed.

Det er ikke nok at vi slår os 
til tåls med, at det er et soci
alt, samfundsmæssigt pro
blem.

Ny fond
Dansk Idræts-Forbund har 
fået en ny fond, nemlig 
»Dansk Idræts-Forbunds 
kvindeidrætsfond«. Pris
overrækkelsen vil normalt 
finde sted ved vore repræ
sentantskabsmøder, men i 
år er overrækkelsen ud
skudt til efteråret, hvor vi 
afholder en stor konference 
med emnet »kvinder og 
idræt«. Vi har valgt at ud
skyde selve overrækkelsen, 
fordi vi i tilknytning til den 
nye fond opretter en støt
tekreds. Det er vort håb, at 
denne støttekreds når en an
selig størrelse i løbet af det 
næste halve år.

Tilfredshed med nedsættelse 
af statsafgiften på tipningen
- Mens vi har lyttet til den 
megen tale om »nedsat ar
bejdstid«, »meningsfuld fri
tid« og »fremtidens fritids
samfund«, er mange for
eninger ved at blive kvalt i 
administrative byrder samti
dig med, at de kæmper mod 
offentlig støttede initiativer. 
Nu er tiden kommet til at 
ændre denne situation helt 
radikalt. Lovgivningen skal

ikke opsætte barrierer for 
aktiviteter.
Lovgivningen skal stimule
rer og inspirere sådan, op
fordrede Kai Holm på DIFs 
årsmøde. Hertil tilføjede 
han:
- Jeg har nævnt, at idræt
tens hovedorganisationer 
har arbejdet snævert sam
men for at imødegå en kata
strofal økonomisk situa

tion. Stagnerende tipsom
sætning og dalende udlod
ninger truede os i en grad, 
så vi skulle overveje at skæ
re aktiviteter væk. Det var 
derfor med tilfredshed, at vi 
modtog kulturministerens 
reaktion, som han offentlig
gjorde den på DDSG&Is 
årsmøde i november. 
Ministeren gjorde rede for 
regeringens forslag om en

midlertidig nedsættelse af 
statsafgiften på tipningen 
og nedsættelse af et udvalg, 
der skal kulegrave hele pro
blematikken omkring indfø
relse af et lotto som et sup
plerende spil i forhold til 
fodboldtipningen.
Jeg vil gerne undestrege, at 
målet stadigvæk er indførel
se af et sådant supplerende 
spil, lotto. Nedsættelsen af 
statsafgiften er forhåbentlig 
et skridt på vejen. Under 
alle omstændigheder vidner 
forslaget om en vis forståel
se for vore problemer, slut
tede Kai Holm.
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Klubservice
gør det nemmere at 
ekvipere din klub

Med Berri Klubservice får din klub nemlig
•  Utallige kombinationsmuligheder
•  Ensartet kvalitet for alle medlemmer
•  Klart klubimage
•  Samlet indkøb
•  Hurtig levering
•  Effektiv supplering
•  Billigere

Hos din lokale Berri forhandler får du beviset. 
Du kan låne et udvalg af Berri kollektionen, 
evt. til jeres næste bestyrelsesmode. Vælg 
blot model, størrelse og farve, så klarer Berri 
forhandleren resten.
Nærmeste forhandler oplyses på 
tlf. (06) 21 00 33

Berri -  et dansk kvalitetsprodukt.
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Fremtiden skal tackles
I denne måned, hvor DFIF 
siger farvel til en dygtig 
redaktør af »Firmaidræt« 
og en meget engageret fir
maidrætsmand, må det 
være naturligt at focusere 
på det temaemne, som han 
de senere måneder har 
fremført, nemlig »Vision 
2000«.

Idrætsstruktur
I en tid, hvor vi ser en elite
idrætslov vedtaget, hvor vi 
oplever betænkninger om 
breddeidrætsudvalg, og 
hvor vi læser om opblød
ning af den nuværende 
idrætsstruktur, er der ikke 
noget angribeligt i, at 
idrætsorganisationer kridter 
skoene og forsøger at profi
lere sig stærkere f.eks., som 
set, ved at DIF på sit repræ
sentantskabsmøde prokla
merede at være »den bre
dest favnende idrætsorgani
sation«, at DDSG og I med
deler endog ekstra stor 
»interesse for familieidræt
tens fremme« og at DDGU 
ofte markerer sig i »sam
fundsdebatten om det folke
lige idrætsforeningsarbej
de«.

Idé
og målsætning
Det sker i alle disse organi
sationer udfra deres vedtag
ne og stadig tilpassede idé 
og målsætning.
Og her må man så spørge 
sig selv: »Hvor er DFIF i 
dette billede«? Er vi på nog
le af vore fundamentområ
der ved at blive overhalet in
denom, medens vi bruger 
kræfter på projekter, der 
ligger i periferien af vort 
idégrundlag?
For år tilbage var det ikke 
uartigt i DFIF at behandle 
vor målsætning gennem 
nogle gode og frugtbare de
batter. Mon ikke det igen er 
tiden at markere en debat 
om Idé og målsætning« 
med henblik på bedst muligt 
at kunne tackle fremtiden? 
Hvilke udviklinger omkring 
os kan så indvirke på 
DFIF’s fremtid? Det kan 
f.eks. være:

Bent Stendorf.

- faldende børne-(ungdom) 
tal

- motionscentrenes frem
march

- opblomstringen af de in
dividuelle motionsaktivi
teter uden foreningstil
knytning

- aftenskolers tilbud
- moderniseringsbestræbel

ser i andre idraétsforbund.

Når også læses, at en sam
fundsforsker fortæller os, 
at de etablerede idrætsorga
nisationer har udviklet sig 
til etablerede interesseorga
nisationer, som i sagens 
natur må bekrige hinanden i 
kampen om medlemmer, 
penge, prestige og indflydel
se.- ja så synes der at være 
nok at tage fat på med 
henblik på at tackle fremti
den.
Hvad kan så tænkes indlagt 
i en debat om DFIF-fremti- 
den?

- vil vi vækst?
- vil vi have større andel?
- vil vi holdninger i DFIF?
- er vi fortsat bredt enige 

om, at firmaidræt er 
DFIF’s primæropgave?

- er vi alle sikre på og enige

om hvilke nye (markeds
mæssigt interessante) ud
videlser vil vil have i 
DFIF?

- vi vi udvide (og betale for) 
servicen fra DFIF til kred
se og sammenslutninger?

- fungerer administration 
og konsulentorganisation 
tilfredsstillende? (Mange 
udskiftninger).

Der vil selvfølgelig altid 
være usikkerhed mht. id
rættens og dermed DFIF’s 
placering i forhold til det 
omgivende samfund, og 
dettes udvikling.
Så meget desto vigtigere er 
det:
- at styrelsen til enhver tid, 

meget gerne og helst fra 
generalsekretæren, bib
ringes sikker information 
og solid orientering om 
»hvad der rører sig«,

- at denne hertil giver sty
relsen de nødvendige og 
bearbejdede oplæg til be
handling og evt. beslut
ning, så DFIF altid er ak
tuel,

- at konsulentgruppen til 
stadighed er igang med 
opgaver der tjener til op
fyldelse af den fastlagte 
målsætnings enkelte dele.

Realisering
Vi skal ikke kun tænke på 
»Vision 2000«, vi skal ar
bejde på visionernes realise
ring i overensstemmelse 
med den internt fastlagte 
målsætning.
At formå at tænke klart i en 
idrætsverden, som er fuld 
af klarttænkende menne
sker, forudsætter, at man 
selv besidder evnen til kvali
tativ tænkning udover det 
almindelige og har fantasi, 
der rækker længere end til 
det selvfølgelige og mere 
dagligdags.
Måske ligger emnevalget til 
formandsmødet den 2.-3. 
maj inden for ovennævnte 
synspunkter. Hvem ved 
hvad generalsekretæren har 
i ærmet til os?

Bent Stendorf.
Formand for 

DFIFs lovudvalg.
Medlem af 

Slagelse Firma Sport.

DFIF’s
konsu-
lenter:

Foreningskonsulent 
øst for Store Bælt

Jørgen Rasmussen,
Lovvej 10 
Pederstrup,
4700 Næstved 
Tlf. 03 76 16 35

Foreningskonsulent 
Nord- og Midtjylland

Jan Andersen,
Algade 16, 2.tv.,
9700 Brønderslev 
Tlf. 08 82 49 92

Foreningskonsulent 
Sønderjylland 
og Fyn

Torben Laursen,
Gammel Kongevej 48, 
6200 Åbenrå 
Tlf. 04 62 72 86

Kursuskonsulent

Jane Have L. Andersen
Lyngevænget 8,
5800 Nyborg 
Telf. 09 31 72 53

Forbundskontoret
Tlf. 09 22 55 92

IDF irm a id ræ t
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Postbesørget blad 
(1535 Ap.V.)

Abonnement og adresseændringer 
sker ved henvendelse til:
DFIF, Tåsinge-hallen, 5700 Svendborg. 
Tlf. 09 22 55 92.

t >

Lokal
redaktøren

Århus:

Firmasportens
betydning
Det er med glæde, jeg tager 
mod opfordringen til at 
komme med nogle betragt
ninger til Århus Firma 
Sport’s blad. I det følgende 
indlæg skal jeg forsøge at 
redegøre for SABROE’s 
holdning til firmasporten. 
SABROE er, som det vil 
være bekendt for læserne af 
dette blad, en gammel virk
somhed - næsten 90 år. En 
gammel virksomhed vil ha
ve mange traditioner, der 
føres fra generation til gene
ration. Disse traditioner er 
en del af en særlig SA- 
BROE-kultur, og de er 
overordentligt vigtige for 
virksomhedens overlevelse. 
En af de traditioner, der har 
været mest vedholdende i 
virksomhedens liv, og er 
blevet en virkelig veletable
ret del af SABROE-kultu- 
ren, er en meget aktiv bold
klub, som det kaldes hos 
SABROE.
Boldklubben står for adskil
lige arrangementer fordelt 
over hele året og repræsen
terende stort set samtlige 
idrætsgrene. Alle har mulig
hed for at deltage både pas
sivt og aktivt, og medlem
skaren kommer fra hele 
virksomheden.

Boldklubbens vigtigste 
funktion er, som jeg ser det, 
at den sætter ting igang, der 
giver medarbejderne mulig
hed for at mødes i en anden 
sammenhæng end den rent 
arbejdsmæssige. Værdien 
af dette skal ikke undervur
deres. Jeg er overbevist om, 
at mangt et personligt sam- 
arbejdsmæssigt eller fagligt 
problem er blevet løst hen 
over et bordtennisbord eller 
i en pause i den store årlige 
interne fodboldturnering. 
Jeg har en meget stærk for
nemmelse af, at det behage
lige og den lette omgangs
form, der er mellem medar
bejderne på SABROE, for 
en stor dels vedkommende 
har sin rod i boldklubbens 
virke.
Fra mange sider angribes 
idrætten for at give et øget 
fravær på virksomheden. 
På SABROE har vi ikke 
kunnet konstatere noget så
dant. Vel kender vi til 
idrætsskader, men det er 
heldigvis sjældent det giver 
anledning til fravær. Tvært
imod ser jeg en tendens til, 
at folk, der har pådraget sig 
en skade under udøvelse af 
firmaidrætten, møder på ar
bejde netop for at der ikke 
skal være noget at sige 
idrætten på. Det fravær, 
der nødvendigvis må være, 
hvis folk kommer alvorlig 
til skade, opvejes til over
mål af den positive effekt, 
som firmasporten har.
Det er ledelsens overbevis
ning, at enhver snak om 
nedsat effektivitet, som føl
ge af sportsudøvelse, er rent 
snak.
»Medarbejdere, der er enga
geret i fritiden, er som regel 
også engageret i arbejdet« 
hørte jeg engang en ældre 
virksomhedsleder sige. Jeg 
tror, det er rigtigt. Og da 
der til dette lægges det sam
arbejde mellem medarbej
derne og den afslappede hu
mor og gode omgangstone,

som sportsklubben er med 
til at skabe, kommer det 
økonomiske tilbud som 
virksomheden lægger i 
Boldklubbens kasse mange
fold tilbage. Hos SABROE 
er vi stolte af vor store, 
gamle boldklubs virksom
hed, og ledelsen er både le
dere og aktive taknemmeli

ge for deres medvirken til 
denne nødvendige persona
lepleje.
- Og så er det vel heller ikke 
fysisk usundt i almindelig
hed at udøve sport.
Med venlig hilsen

SABROE 
Leif Ebbesen 

personalechef.

Vigtigt
om

AKTIV FERIE

AKTIV FER IE-------- AKTIV FE R IE --------- AKTIV FERIE

Udlejningen af værelser til AKTIV FERIE er nu i fuld gang.
MEN - desværre indløber der enkelte tilmeldinger, som er uden 
afsenderadresse.
Hvis du ikke har modtaget en bekræftelse på, at dit ophold er i 
orden, har du sikkert glemt at sætte afsenderadresse på tilmel
dingen. Kontakt derfor centret, hvis du vil være sikker på en 
AKTIV FERIE.

Birgit Bolwig Jepsen fra DFIF-centret oplyser, at der kun er 
følgende ledige værelser:

Uge 27: 23 ledige værelser 
Uge 28: 18 ledige værelser 
Uge 29: 7 ledige værelser 
Uge 30: 17 ledige værelser 
Uge 31: 24 ledige værelser

AKTIV FER IE-------- AKTIV FE R IE --------- AKTIV FERIE


